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Tömegessé tennék a lovassportot
A lovaskultúra nemzeti identitásunk része

• Nemzeti identitá-
sunkhoz hozzátartozik 
a lószeretet meg a 
lovaskultúra, ezért is 
kell tömegessé tenni 
a lovassportot Erdély-
ben is – jelentette ki 
Potápi Árpád János, 
a Miniszterelnökség 
nemzetpolitikáért 
felelős államtitkára 
Marosvásárhelyen, 
a III. Székelyföldi Lo-
vasfórumon, amelyen 
a székelyföldi lovas 
társadalom színe-java 
képviseltette magát.
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P énteken zajlott a III. Székely-
földi Lovasfórum a maros-
vásárhelyi Kultúrpalotában, 

ahol a lovas ágazatok különböző 
képviselői, több egyesület, huszár-
mozgalom, vagyis a székelyföldi 
lovas társadalom különböző rétegei 
is bemutatkoztak, eredményeket, 
illetve terveket ismertettek.  

A Kultúrpalota kistermében zajló 
találkozó jelentőségét mutatja, hogy 
mindhárom székelyföldi megye ta-
nácselnöke jelen volt, de államtitká-
rok, illetve a magyar kormány képvi-
selői is, hiszen az elmúlt időszakban 
mintegy nyolcvan lovasegyesület ka-
pott támogatást a magyar kormány 
erdélyi lovas programja keretében.  

Péter Ferenc, a Maros Megyei Tanács 
elnöke, aki házigazdaként köszöntöt-
te a jelenlévőket, elmondta, Erdély-
ben komoly hagyományai vannak a 
lótartásnak, a lovas életformának, 
és biztató, hogy most ismét fellen-
dülőben van ez az ágazat. „Egyre 
többen kezdenek el lovasoktatással, 
versenyzéssel, lovas túrázással fog-
lalkozni, és egyre nagyobb az érdek-
lődés ezen tevékenységek iránt. Aho-
gyan minden mással, ezzel is csak 
akkor szabad foglalkozni, ha nem 
kizárólag üzletként, hanem egyfajta 
szenvedélyként tekintünk rá. És csak 
akkor, ha sikerül ezen a területen is 
megvalósítanunk azt az egységet, 
amely előreviszi, megerősíti, össze-
kovácsolja a székelyföldi lovasokat, 
legyenek azok lótenyésztők, ver-
senyzők, fogathajtók, oktatók vagy 
más lovas szakemberek” – jelentette 

ki Péter Ferenc. Tamás Sándor, a Ko-
vászna Megyei Tanács elnöke arról 
beszélt, hogy először Hargita megyé-
ben rendezték meg a lovasfórumot 
januárban, majd márciusban ez Há-
romszéken teljesedett ki erdélyi szin-
tű programmá, és az év utolsó felében 
a marosvásárhelyi fórumon már arról 
is be tudnak számolni a lovasegyesü-
letek, hogy mire fordították a magyar 
kormánytól kapott támogatásokat. 
„Háromszéken 22 lovas egyesületet 
azonosítottunk, illetve négy olyan 
állatorvost, aki érdekelt ebben a lo-
vasprogramban, közülük egyetlen 
kivétellel mindenki sikeresen pá-
lyázott. Volt, aki fi zikai építkezésre 
fordította a pénzt, volt, ahol gépe-
ket vásároltak, de lószerszámokat, 
egyenruhákat, mobil lóboxokat, 
lószállítót is vásároltak, és egyéb be-
ruházásokat valósítottak meg”– mu-

tatott rá a Kovászna megyei tanácsel-
nök. Borboly Csaba, a Hargita Megyei 
Tanács elnöke azt hangsúlyozta, 
hogy tíz éve még rétegzett, konfl ik-
tusokkal telített volt a lovas élet, de 
folyamatosan sikerült visszaépíteni a 
közös gondolkodást, és 2014-ben lét-
rejött a megyei lovas munkacsoport, 
a különböző szakmák, ágazatok is 
megtalálták az együttműködés le-
hetőségét. Az elmúlt időszakban ezt 
tudta kiteljesíteni a magyar kormány 
lovasprogramja – hangoztatta.

Sok támogatás érkezett

Az eseményen jelen lévő Makkai 
Péter, a Munkaügyi és Szociális Vé-
delmi Minisztérium államtitkára ki-
emelte: idei eredmény, hogy sikerült 
a foglalkozások regiszterébe beje-
gyeztetni a lovasterápiát mint elis-

mert foglalkozást. Barabási Antal 
Szabolcs, a Mezőgazdasági és Vidék-
fejlesztési Minisztérium államtitkára 
pedig arról beszélt, hogy bár számos 
pályázat hibás jelenleg a szaktárca 
kiírásaiban, a jövőben változtatni 
igyekeznek ezeken. Potápi Árpád 
János, a Miniszterelnökség nemzet-
politikáért felelős államtitkára ki-
hangsúlyozta: az elmúlt évek egyik 
fontos nemzetpolitikai eredménye, 
hogy „újraélesztették”, megerősítet-
ték Erdélyben a lovassportot. „Nem-
zeti identitásunkhoz hozzátartozik a 
lószeretet meg a lovaskultúra, ezért 
is kell tömegessé tenni a lovasspor-
tot Erdélyben is” – fogalmazott az 
államtitkár, aki elmondta, az Erdé-
lyi Lovasprogram keretében Erdély 
számos lovasegyesületét tá-
mogatják. A támogatások 
kiterjednek a lovas terápia, a 
lovassport (díjugratás, díjlo-
vaglás, lovastusa), a lovas 
hagyományőrzés, a lósport 
(galopp, lovas erőpróba), 
a fogatsport területére és 
számos más területre. Nagyjá-
ból 220 millió forintnyi támogatást 
kaptak az erdélyi lovasegyesületek, 
szinte nincs olyan lovasegyesület, 
amely gyerekekkel, fi atalokkal fog-
lalkozik, és ne nyert volna 2–3 vagy 
akár 4–5 millió forintos támogatást 
– nyilatkozta a rendezvény után a 
magyar kormány államtitkára, hoz-
zátéve, nem is a támogatás a fontos, 
hanem az, hogy ezt a sportot töme-
gessé tegyék, hogy minél több fi atalt 
tudjanak bevonni a lovaglás meg-
tanulásába, a lószeretet, egyáltalán 
a lovaskultúra megismerésébe. „A 
lovaskultúra hozzátartozik a ma-
gyar, illetve a székely nemzeti iden-
titáshoz, talán az utolsó pillanatban 
vagyunk, hogy még egyszer vissza 
tudjuk tanítani a fi ataloknak ezt” – 
tette hozzá Potápi.
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Noha a lakók részéről van rá 
igény, kevés aktív kikapcsoló-

dást szolgáló közösségi tér van Fe-
nyéden, ezért is döntött úgy 

a község vezetősége, hogy 
ezen irányba is fejleszteni 
szeretnének – nyilatkozta 
lapunknak Bokor Botond 
helyi polgármester. Mint 
mondta, a cél az, hogy a 

fiatalok járjanak közös-
ségbe és egészségesebb életmódot 
válasszanak. 

Egy helyszínen

A Márton Áron utca alkalmas ilyen  
célra, hiszen ehhez közel vannak az 
egyházi és tanintézmények, ugyan-
akkor ott területet is tudtak vásárol-
ni. Az elmúlt időszakban létrehoztak 
egy szabadtéri sporteszközökkel fel-
szerelt kondiparkot, amely már most 
nagyon népszerű a fi atalok körében. 
A helyszínen lévő, pályázati pénzből 
épült multifunkcionális sportpá-
lyát is szeretnék mielőbb felújítani, 
amelyen minőségi műgyepet fognak 
elhelyezni. Erre korábban nem volt 
lehetőség a pályázat feltételei miatt 
– indokolta meg az elöljáró. Arról is 

beszélt, hogy a közelben lévő régi, 
leromlott állapotú játszótérelemeket 
is el fogják idővel bontani, ott lábte-
nisz-, illetve teniszpálya lesz majd 
kialakítva. Természetesen idővel 

lesznek új játékelemek is a közösségi 
téren. Bokor Botond azt is elmondta, 
hogy a helyszín közelében le szeret-
nék zárni az utcát az autós forgalom 
elől, hogy nagyobb biztonságban 
legyenek a gyerekek és a fi atalok. El-
képzeléseik egy részét helyi források-
ból szeretnék megvalósítani, ugyan-
akkor a pályázati lehetőségeket is 
követik. Jövőre mindenképp elkez-
dődnek a fejlesztések a helyszínen.

Közösségi tér készül Fenyéden sportolási, kikapcsolódási lehetőségekkel
• Az egészséges életmódot elősegítő sportolásra és kikapcsolódásra is alkalmas 
közösségi teret szeretne kialakítani a fenyédi önkormányzat a községközpontban 
lévő Márton Áron utcában. Jelenleg egy felújításra váró multifunkcionális futballpá-
lya, illetve kültéri sporteszközök is találhatók a helyszínen.

Más pályázatok
Hamarosan leadja a pályázatot 

a fenyédi önkormányzat járda 

és bicikliút létrehozásához a 

községközpont és Székelyud-

varhely között – tájékoztatott 

Bokor Botond. 5,5 millió euró 

értékű igénylést nyújtottak be a 

város vezetőségével közösen a 

települések közötti tömegköz-

lekedés elektromos buszokkal 

történő biztosítása érdekében. 

Az Anghel Saligny programban 

sikeresen pályáztak hét utca 

leaszfaltozása, a Fenyéd-pa-

takon átívelő három betonhíd 

megépítése, valamint a Kükül-

lőkeményfalvát és Oroszhegy 

községet összekötő községi út 

korszerűsítése érdekében. 

Potápi szerint minél több fiatallal kell megismertetni a lovaskultúrát  ▴  F OT Ó : R A B ZO LTÁ N

Mielőbb bővítenék a szabadtéri sporteszközöket ▴  FOTÓ: ERDÉLY BÁLINT ELŐD




